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سال بیست ویکم      شماره ۴۸۸۷

تقدیم دفتر  رهبری شداعتبارنامه پزشکیان امضا و سخنگوی شورای نگهبان:
ســخنگوی شــورای نگهبان بــا اعلام 
خبــر امضای اعتبارنامــه رئیس جمهوری 
منتخب عنوان کرد: به منظور اجرای ماده 
۸۳ قانون انتخابات ریاست جمهوری، یک 
نســخه از این اعتبارنامه برای وزیر کشــور 
ارســال شــد.  هادی طحان نظیــف، عضو 
حقوق دان و ســخنگوی شــورای نگهبان، 
گفت: اعتبارنامه رئیس جمهوری منتخب، 
دکتر مســعود پزشــکیان، در جلسه صبح 
دیروز چهارشــنبه ۳ مرداد ۱۴۰۳ شــورای 
نگهبان به امضای اعضا رســید و به دفتر 
رهبر معظم انقلاب تقدیم شــد. او افزود: 
این اقدام در راستای ماده ۲ قانون انتخابات 
ریاست جمهوری مبنی بر اینکه اعتبارنامه 
رئیس جمهور باید از طرف شورای نگهبان 
تهیه و به حضور مقام رهبری تقدیم شود، 
نگهبان  انجام گرفت. سخنگوی شــورای 
عنوان کــرد: همچنین به منظــور اجرای 
ماده ۸۳ قانون انتخابات ریاست جمهوری، 
یک نســخه از ایــن اعتبارنامه بــرای وزیر 
کشــور ارسال شــد. مراســم تنفیذ حکم 
ریاســت جمهوری از ســوی رهبر معظم 
انقلاب روز یکشنبه ۷ مرداد ۱۴۰۳ و مراسم 
تحلیف ریاست  جمهوری با حضور اعضای 
شــورای نگهبان و رئیس قــوه  قضائیه در 
مجلس شــورای اســلامی روز سه شنبه ۹ 

مرداد ۱۴۰۳ برگزار خواهد شد.

اول  پس  از  انتخابات ۹۲روایت جالب روحانی از  روزهای 
  «امروزِ شما با دیروزِ شما فرق می کند. 
شــما امروز رئیس جمهور هســتید یعنی 
رئیس همه مــردم هســتید؛ حتی رئیس 
من هم هســتید!». این جملاتِ فروتنانه و 
دلگرم کننده نخستین سخنان مقام معظم 
رهبری آیت االله خامنه ای خطاب به من در 
اولین جلسه دونفره ما پس از انتخابات ۲۴ 

خرداد ۹۲ بود.
انتخابــات  شنبه شــب  همــان   
اندکــی پــس از نطــق کوتــاه تلویزیونی 
حجت الاسلام والمســلمین  مــن، 
محمدی گلپایگانــی، رئیس دفتر رهبری و 
آقای جواد گلپایگانی، فرزند ایشان و داماد 
آیت االله خامنه ای، ساعت ۲۳ برای تبریک 
به منزل من آمــده بودند؛ امــا دیدارهای 
رســمی از صبــح یکشــنبه ۲۶ خردادماه 

شروع شد.
 جالب تریــن تمــاس از ســوی آقای 
وحیــد حقانیان – کــه آن زمــان در دفتر 
رهبــری چهــره ای مؤثر تلقی می شــد – 
صــورت گرفت. او که مشــهور بود مدافع 
قالیبــاف  محمدباقــر  ریاســت جمهوری 
اســت، در همان روز انتخابــات هم با من 
تماس گرفته بود و درحالی که هنوز نتیجه 
به صورت رسمی روشن نشده بود، از ترکیب 
وزیــران پرســیده بــود! روز ۲۶ خرداد هم 
مضمــون تماس آقای وحید پس از تبریک 
این بود که وزیر کشور کیست؟ و بلافاصله 
افــزود: «قالیباف برای این کار خیلی خوب 
اســت». من البته ایــن پیشــنهاد او را به 

شوخی برداشت کردم.
 در ۲۷ خــرداد ۹۲ اولین وزیر دولت 
مستقر که به دیدارم به عنوان رئیس جمهور 
منتخب آمــد، دکتر علی اکبر صالحی، وزیر 
امــور خارجه، بــود که عبــاس عراقچی، 
معاون وزیر، هــم همراهش بود. صالحی 
آمده بود که گزارش مهمی را به من بدهد. 
گزارشــی محرمانه که گرچــه ما به عنوان 
عضو شــورای امنیت ملی شایعاتی درباره 
آن را شــنیده بودیم امــا از جزئیاتش خبر 
نداشــتیم و اینک به گفتــه وزیر خارجه به 
دستور رهبری من باید در جریان جزئیات آن 
هم قرار می گرفتم: مذاکرات محرمانه ایران 
و آمریکا در عمان درباره پرونده هســته ای 
ایران. آقای صالحــی گفت از بیت رهبری 
دستور داده اند که از امروز درباره مذاکرات 

عمان با آقای روحانی مشورت کنید.
 طبق شــنیده ها آقای ناطق مخالف 
انصــراف آقای ولایتی بود و نهایتا انصراف 
خود از انتخابات ســال ۱۳۹۲ را به توصیه 
و مشــورت آقــای ناطق نــوری موکول به 
انصــراف هم زمــان آقای ســعید جلیلی 
کرده بود و آن گاه از دســترس تماس سران 
جامعه روحانیت مبارز هم خارج شد و در 
نهایت این کار به سود گفتمان اعتدال شد.

 نکتــه جالب اما دیــدار حقوق دانان 
شــورای نگهبان بــا من بــرای تبریک بود. 
در حالی که فقهای شورای نگهبان به دیدار 
رئیس جمهــوری منتخب ملــت نیامدند! 
همــان فقهایی کــه وقتی آقــای محمود 
احمدی نژاد به ریاســت جمهوری رسید، در 
روز دوم بعد از انتخابات به دیدارش رفتند: 
افرادی مانند آقای احمد جنتی که این کار را 
در سال ۱۳۹۲ تکرار نکردند. این بی توجهی 

به رأی ملت هرگز از یاد من پاک نمی شود.

وحیده کریمی: دیروز مجلس لحظات پرحاشــیه ای را از ســرگذراند. 
طرح رفع فیلترینگ با هدف ســاماندهی فیلترینگ گســترده ای که از 
ســال ۱۴۰۱ در حال اجراست با وتوی هیئت رئیسه و مخالفت رئیس مجلس 
یک ماهی اســت که اعلام وصول نمی شود و دلیلی هم برای بی توجهی در 

اجرای قانون در این زمینه ارائه نشده است.
ازاین رو عثمانی، نماینده مجلس کــه طرح دوفوریتی رفع فیلترینگ را تهیه 
کرده و آن را برای بررســی در اختیار هیئت رئیســه مجلس قرار داده است، 
نسبت به روند رسیدگی به این طرح اعتراض کرد و اظهارات تندی را خطاب 
به محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس  بیان کرد و فریاد زد اینجا مجلس است 

نه پادگان؛ شما طرحی که در جهت منافع مردم است را نباید وتو کنید.
ماجــرای حمایت هیئت رئیســه مجلس از طرح صیانــت از فضای مجازی 
کــه با هدف مسدود ســازی اینترنت در مجلس یازدهم تدوین و نهایی شــد 
داســتانی طولانی دارد که در نهایت با موج  گســترده مخالفان و بسیج افکار 
عمومی، مجلس خود را کنار کشید و در شورای عالی فضای مجازی تصویب 
و با امضای رئیس جمهور فقید اجرایی شــد. اما با تغییر مناســبات سیاسی 
در دو ماه گذشــته و تغییر دولت و تکــرار چندباره ضرورت رفع فیلترینگ در 
برنامه هــای تبلیغی و حتی مناظرات (کــه یکی از نامزدها هم رئیس فعلی 
مجلس بود)، انتظار برای سروســامان دادن به وضعیت فیلترینگ به شدت 
احساس شــد. همه نامزدها به ویژه مدافعان سرسخت فیلترینگ در گذشته 
هــم در زمان انتخابات از ضــرورت رفع فیلترینگ گفتنــد؛ هرچند در همین 
فضای دوگانه طرح رفع فیلترینگ با بی توجهی هیئت رئیســه مواجه شــده 

است.
محمدقسیم عثمانی، دیروز خطاب به هیئت رئیسه در صحن علنی مجلس 
گفــت: فرایند طرح ســاماندهی فیلترینــگ را در روزهای اول شــروع به کار 
مجلس پیگیری کردم و بیش از یک ماه اســت که آماده در صحن است، اما 

برخلاف آیین نامه، اجازه طرحش را ندادند.
ایــن نماینده مجلــس گفت: این کار خــلاف آیین نامه اجرایی اســت. طرح 
ساماندهی فیلترینگ بدین شکل است که اگر در شهری مشکل امنیتی وجود 

نداشته باشد فیلتر هم برداشته شود.
وی تأکیــد کرد: فیلتر را انحصارا باید زمانی که مشــکلی بــه وجود می آید، 

اعمال کرد.
نماینده مردم بوکان در مجلس توضیح داد: در شهرستان ها، اگر ناامنی شد، 
شورای تأمین نامه بدهد و شورای امنیت ملی دستور فیلترینگ را بدهد و اگر 
رفع شــد، آن را برطرف کنند؛ چرا که هزینه ها و مضرات زیادی متوجه مردم 

و جامعه شده است.
وی مدعی شد اکثر نمایندگان این طرح را تأیید می کنند و افزود: اگر طرح 
ما مشــکلی دارد، بگویند تــا برطرف کنیم و همه قبــول دارند که طرح 
خوبی اســت، اما اینکه چرا نمی گذارید مطرح بشــود جای سؤال دارد. 
بنابرایــن باید آیین نامه داخلی در مجلس حاکم باشــد، نه ســلیقه فرد. 
آیین نامه به رئیس مجلس اجــازه نداده که جلوی طرحی را بگیرد. وی 

حق وتو ندارد  .
این عضو فراکســیون مســتقلین مجلــس دوازدهم اظهار کــرد: طرح من 
در بیــن همه طرح هــای دوفوریتــی، اولین طــرح دو فوریتی بوده اســت. 
اعصاب خوردی های مربوط به فیلترینگ و هزینه های آن مردم را کلافه کرده 
است ؛ به  شکلی که متوسط مردم ســالانه پنج میلیون تومان پول فیلترینگ 
می دهنــد. عثمانی افزود: ما برای عدم تداوم فیلترینگ راهکار عملی در این 

طرح ارائه داده ایم.
ایــن نماینده مجلس اظهــار کرد: در این طرح، فیلترینــگِ صفحات مجازی 
و پیام رســان ها به طور کامل باید برداشــته شــود. وی با اشــاره به مشکل 
فیلترشکن ها که باعث شــده نوجوان ها به محتواهای غیراخلاقی دسترسی 
داشــته باشــند، گفت: اگر فیلترینگ برداشــته شــود کســی برای فرزندش 
فیلترشــکن نمی خرد. این مجرای مخرب باید بســته شــود. من برای پسرم 
فیلترشــکن می خرم چــون واتــس اپ و پیام رســان ها را لازم دارد؛ ولی اگر 
فیلتر برداشــته شود دیگر قطعا نمی خرم. باید فیلتر برداشته شود و هرکس 

فیلترشکن فروخت باید پیگرد قانونی داشته باشد.
این سخنان که خوشــایند هیئت رئیســه و نزدیکان رئیس مجلس نبود به 
درگیری کشیده شد و در زمان صحبت های محمدقسیم عثمانی، تعدادی از 
نمایندگان نیز با صدای بلند و به نشانه مخالفت ۲ -۲ می کردند و عثمانی در 
واکنش به این صحبت ها، کتاب آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی را 
روی میز خود کوبید. علی نیکزاد که اداره جلســه علنی را بر عهده داشت، 
در پاسخ به تذکر نماینده بوکان بیان کرد: انتسابی که شما به رئیس مجلس 
شــورای اسلامی دادید درست نیســت. اکنون ۳۰ طرح دو فوریتی در هیئت 
رئیسه وجود دارد و هر کدام باید به موقع مطرح شود. وی افزود: با شناختی 
که بنده از شــما دارم و سوابقی که از نمایندگی شــما می شناسم، این گونه 
صحبت کردن مصلحت نیست. این چه الفاظی است که شما به کار بردید؟ 
یعنی چه که می گویید اینجا پادگان نیســت! این چه حرفی است؟ ما جبهه 
دیده ایم؛ بالا و پایین در کشــور دیده ایم. اکنــون ۳۰ طرح دوفوریتی در هیئت 
رئیســه اســت که به وقتش مطرح می شــود. بنده تقاضا دارم که هم شأن 
مجلس شــورای اسلامی و هم شــأن نمایندگان و هم شأن رئیس مجلس 
شــورای اسلامی را حفظ کنید. پس از پایان توضیحات نایب رئیس مجلس 
شــورای اســلامی تعدادی از نمایندگان که حامی رئیــس مجلس بودند، 
اطراف صندلی محمدقســیم عثمانی تجمع کرده و به بحث با او پرداختند. 
درنهایت با حضــور حمیدرضا حاجی بابایی، نایب رئیس مجلس شــورای 

اسلامی این بحث خاتمه یافت.

 من یاغی نیستم
در نهایت این نماینده مردم بود که بابت دفاع از حق مردم تن به عذرخواهی 
داد تا همچنان مشخص نباشد سرنوشت این طرح که ظاهرا موردپسند هیئت 
رئیســه نیست، چه خواهد شــد. عثمانی در تذکری شفاهی در جریان ادامه 
جلســه علنی دیروز مجلس شورای اسلامی بیان کرد: بنده از همه همکاران 
عذرخواهی می کنم  اگر صدایم را بلند کردم. بنده عضوی از مجلس شورای 
اســلامی بوده و برای جایگاه مجلس احترام قائلم، اما بنده به شــدت تحت 
فشــار بوده و عصبانی بودم. وی در ادامه اظهار کرد: بنده چندین بار به آقای 
متفکر و آقــای حاجی بابایی مراجعه کردم تــا در  خصوص طرح دوفوریتی 
به بنده توضیح دهند. درســت اســت که حدود ۳۰ طــرح دوفوریتی اعلام 
وصول شــده اســت، اما برای من اولین طرح بود. من یاغی نیســتم؛ من یک 
دانشگاهی هســتم. نماینده مردم بوکان در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: طرح بنده ســالانه پنج هــزار میلیارد تومــان از هزینه های مردم را کم 
می کند؛ مگر رهبری نگفتند که در جهت خدمت به مردم قانون گذاری کنید؟ 
آیا این خدمت به مردم نیست؟ وی در ادامه تأکید کرد: ما مدیون پادگان های 
کشــور هستیم. بنده خود را خاک پای کســانی می دانم که در مرزهای کشور 
و در پادگان ها برای عزت و ناموس کشــور از جان مایه می گذارند. حرفی که 
بنده زدم از این منظر بود که رابطه در مجلس شــورای اسلامی فرماندهی و 

فرمانبر نیست، بلکه در اینجا آیین نامه حاکم است.

«شرق» از تلاش های مسکو برای ریل گذاری روابط با تهران در دوره  پزشکیان گزارش می دهد

وعده دیدار در کازان
پزشکیان باید پوتین را برای اولین بار به تهران بکشاند

خبر گزارش

سیـاستسیـاست

 عبدالرحمن فتح الهی: در شرایطی که مسعود پزشکیان خود 
را برای مراســم تنفیذ یکشــنبه هفته آینده و حضور در پاستور 
آماده می کند و در حال رایزنی و تعامل برای شکل بندی کابینه 
چهاردهم است، به نظر می رسد  روس ها در تلاش هستند  با آغاز 
به کار دولت چهاردهم، برای مناسبات تهران- مسکو ریل گذاری 
خود را داشته باشــند. در همین راستا و به گفته فارس، آندری 
رودنکو، معاون وزیر خارجه روسیه، روز سه شنبه خبر داد  تهران 
و مسکو آخرین تغییرات را روی توافق همکاری جامع دو کشور 
اعمال کرده و مقدمات امضای این ســند تاریخی فراهم شــده 
است. در تشریح آنچه عنوان شــد، معاون وزیر خارجه روسیه 
در مصاحبه  سه شــنبه  خود با خبرگزاری تاس توضیح داد: «در 
رایزنی های بسیار سازنده بین کارشناسان بخش های حقوقی و 
منطقه ای وزارتخانه های امور خارجه روسیه و ایران که در تاریخ 
۲۱ ژوئن در مسکو انجام شد، متن (توافق دو کشور) نهایی شد».
 ایــن دیپلمات ارشــد روس افــزود: «با توجه بــه نتایج این 
رایزنی هــا، مقرر شــد رویه های داخلی لازم برای آماده ســازی 
زمینه امضای توافق در چارچوب تعاملات دوجانبه ســطح بالا 
در آینده نزدیک آغاز شــود». رودنکو ابراز امیدواری کرد که دو 
کشور به زودی شاهد این رویداد تاریخی باشند. به گفته این مقام 
روس، «ویرایش این سند جدی که هدف از آن ارتقای وضعیت 
روابط روســیه و ایران به سطح شــراکت راهبردی جامع است، 
تقریبا دو ســال و نیم طول کشــید و امروز می توان آن را کامل 
دانســت». به گزارش تاس، مسعود پزشــکیان، رئیس جمهور 
منتخــب ایران، در تمــاس تلفنی اخیر خود بــا همتای روس ، 
ولادیمیر پوتین، بــرای امضای توافق همــکاری جامع بین دو 
کشور در اجلاس بریکس که قرار است ماه اکتبر در کازان روسیه 

برگزار شود، اعلام آمادگی کرد.

از  تعلیق تا آماده سازی نهایی
در حالی مسکو اکنون توافق همکاری جامع دو کشور ایران 
و روسیه را نهایی و آماده امضا توسط مسعود پزشکیان و پوتین 
می داند که روس هــا در ۱۱ ژوئن/ ۲۲ خرداد با انداختن توپ در 
زمین ایران، خبــر تعلیق توافق نامه جامع راهبردی را منتشــر 
کردند. در این راستا، ضمیر کابلوف، فرستاده ویژه رئیس جمهور 
روســیه در امور افغانستان و مدیر اداره دوم آسیایی وزارت امور 
خارجه روسیه، به خبرگزاری دولتی ریانووستی روسیه گفته بود: 
«تکمیل توافق نامه جامع همکاری میان مسکو و تهران به دلیل 
شهادت  ســید ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور پیشین ایران، موقتا 
و با توافق طرفین به تعلیق درآمده است، اما این کار در نهایت 
انجام خواهد شــد». در همان زمان، طرف روســی مدعی شده 
بود  «امضای قرارداد همکاری جامع بین مسکو و تهران تصمیم 
راهبردی حاکمیت دو کشــور اســت. این روند مسلما به دلیل 
مشــکلاتی که شــرکای ایرانی دارند، به تعلیق درآمد». مشابه 
همین ادعای کابلوف، از سوی سرگئی لاوروف، وزیر امور خارجه 

روسیه نیز در همان زمان عنوان شد.
 با وجود ایــن و در واکنش به اخبار تعلیق ســند همکاری 
ایران و روسیه، کاظم جلالی، ســفیر ایران در مسکو، در پیامی 
در شــبکه ایکس نوشــته بود: «روند نهایی شــدن توافق نامه 
راهبردی ایران و روسیه بر اساس برنامه در حال انجام است و 
آنچه به عنوان تعلیق توافق نامه اجرائی همکاری دو کشور در 
رسانه ها ذکر شده، نادرست و نتیجه ترجمه غیر دقیق اظهارات 
مقام های روســی اســت». آن طورکه جلالی گفته، «ذیل متن 
فارسی آمده اســت که آقای ضمیر کابلوف گفتند  به طور کلی 
توافق نامه جامعی که میان ایران و روسیه قرار بود منعقد شود، 
ایرانی ها آن را به حالت تعلیق درآوردند؛ در صورتی که در متن 
روســی این طور نیست». سفیر ایران در روسیه با بیان اینکه این 
مشکلی اســت که همواره با آن مواجه بوده ایم، تصریح کرد: 
 «برخی از دوســتان در داخل ایران شــتاب زده اخبار نادرستی 
را منتشــر می کنند، اما واقعیت این اســت که ما دو سال است  
روی موافقت نامــه جامع همکاری های دو کشــور در حال کار 

هستیم».
 جلالــی طبیعی می داند که «بحث های کارشناســی زیادی 
بین دو طرف انجام  و مرتب به روزترین نســخه متن ها با یکدیگر 
رد و بدل شود». سفیر کشورمان از این نیز خبر داد که «در آخرین 
نوبت، دوســتان روس متن را به طرف ایرانی دادند و در جریان 
ملاقات لاوروف با علی باقری کنی این موضوع مطرح شــد که 
هرچه  سریع تر این متن نهایی شود». سفیر کشورمان گفته هایش 
را این گونه ادامه داد: «باید با نهادهای مختلفی در داخل کشور 
کار را هماهنگ و تنظیم کنند که  این نیز قطعا زمان بر است. اما 
تلاش ما بر این بوده و هســت که در سال ۲۰۲۴ بتوانیم این کار 
را به امضای مقامات دو کشــور برسانیم». جلالی به تلاش ها و 
پیگیری های رئیســی و امیرعبداللهیان در این زمینه پرداخت و 
به گفته او، «آخرین صحبت های ما با آقای امیرعبداللهیان این 

بود که هرچه  ســریع تر بتوانیم ایــن موضوع را به مرحله امضا 
برســانیم». سفیر کشــورمان در روســیه ابراز امیدواری کرد که 
«مسئولان  و نهادهای ما هرچه سریع تر جواب بدهند تا این کار 

برای امضا آماده  شود».

تلاقی های معنادار
با توجه به آنچه گفته شــد، به نظر می رسد هم انتشار خبر 
تعلیق توافق نامه راهبردی دو کشــور در ۱۱ ژوئن/ ۲۲ خرداد و 
درست در شــرایطی که کشور خود را برای انتخابات زودهنگام 
آماده  می کرد و هنوز از رئیس جمهور جدید ایران و مشی سیاسی 
او پرده برداری نشده بود و هم گفته روز سه شنبه آندری رودنکو، 
معاون وزیر خارجه روسیه مبنی بر آماده شدن متن نهایی توافق 
و دعوت پوتین از مســعود پزشــکیان برای امضای این توافق، 
درســت پس از انتخابات ریاســت جمهوری ایــران، یک تلاقی 
معنادار است. در تأیید این موضوع، روس ها به دنبال تعلیق در 
مذاکرات امضای سند همکاری، عنوان کرده بودند  «زمان بندی 
روند مذاکرات برای تصویب توافق نامه راهبردی با تهران تغییر 
پیدا کرده است و به پس از انتخابات ریاست جمهوری در ایران 

موکول می شود».
در راســتای آنچــه مطرح شــد، باید پذیرفت کــه برگزاری 
انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری در ایران و روی کار آمدن 
یک چهره اصلاح طلب که قرائتی میانه رو در سیاســت خارجی 
ایران دارد، شــاید مقامات روسیه را در نهایت به این جمع بندی 
رسانده باشد که احتمال تغییر نگاه دولت چهاردهم در پیگیری 
سیاست دولت رئیســی با تمرکز بر روابط تهران - مسکو وجود 
دارد و ممکــن اســت به رغم راهبردهــای کلی نظــام درباره 
مناسبات با روس ها در چارچوب نگاه به شرق، پزشکیان به دنبال 
ایجاد توازنی جدید در سطح اجرائی با کرملین باشد؛ آن هم در 
بحبوحه جنگ اوکراین و درســت در شرایطی که پوتین امید به 
بازگشت ترامپ به کاخ سفید دارد. این گزاره زمانی بیشتر تقویت 
می شود که پزشکیان بارها از تمایل خود به تنش زدایی در روابط 
خارجی میان ایران و غرب و به خصوص آمریکا خبر داده است.
بنابراین پوتین بیش از هر زمان دیگری نگران تحت الشــعاع 
قرار  گرفتن منافع روســیه در همکاری با ایران است که پیش تر 
توسط دولت سیزدهم تضمین شــده بود. البته برخی نیز یقین 
دارند که اساســا نقش رؤسای جمهور  و دســتگاه دیپلماسی 
به منظور تغییر سیاســت های کلی ایران در سیاســت خارجی 

تقریبا نزدیک به صفر است.
ذیــل نکات فوق، منطقی ترین راه حل مســکو ریل گذاری در 
مناســبات با تهران برای دولت مسعود پزشــکیان است که با 
دعوت پوتین از پزشــکیان برای ســفر به کازان و امضای ســند 
همکاری ایران و روســیه در حاشــیه نشست بریکس است که 
اصطلاحا در همــان روزهای آغاز به کار دولت چهاردهم، میخ 

روابط با روسیه را در پاستور بکوبد.

 نگاه پزشکیان به روابط با روسیه
با وجود آنچه گفته شــد، مســعود پزشــکیان در یادداشت 
خود برای تهران تایمز و تبیین و تشریح اصول سیاست خارجی 
دولتش بر «راهبردی بودن روابط با روســیه» تأکید کرد. اگرچه 
این ادعا مورد انتقاد طیفی از صاحب نظران و تحلیلگران حوزه 
سیاســت خارجی قرار گرفت، اما نشــان از ایــن دارد که دولت 
چهاردهم بنایی بــرای دگرگونی اساســی در روابط با روس ها 
نــدارد. البته این سیاســت در صــورت اجرا، لزومــا به معنای 
قرار گرفتن تمام و کمال دولت چهاردهم در مســیر تعیین شده 
روسیه و پوتین نخواهد بود، چرا که تأکید مسعود پزشکیان برای 
تنش زدایی در مناســبات با غرب و آغاز مذاکــرات با آمریکا در 
راستای لغو تحریم ها، سیاست مطلوب برای روس ها و همچنین 
چینی ها نخواهد بود. با این حال سؤال اساسی اینجاست که در 
صورت صحت ادعای خبرگزاری تــاس مبنی بر اعلام آمادگی 
مسعود پزشــکیان برای امضای توافقنامه همکاری جامع بین 
دو کشــور در حاشــیه اجلاس اکتبر (مهر) بریکــس در کازان 
روسیه، این حضور احتمالی رئیس جمهوری ایران، چه معنایی 
خواهد داشت، آن هم درست در شرایطی که با آغاز به کار کابینه 
چهاردهم هم زمان می شــود؟ این ســفر احتمالی پزشکیان به 
روسیه که می تواند اولین یا جزء اولین سفرهای رئیس جمهوری 
ایران باشــد، چه پالســی به غرب مخابره خواهــد کرد؟ در این 
زمینه نعمت االله ایزدی در گفت وگو با «شــرق» باور دارد «چون 
ســفر احتمالی پزشکیان به روســیه در اکتبر، ذیل یک نشست 
چندجانبه و به اقتضای عضویت ایران در بریکس انجام خواهد 
شد و با هدف مناســبات دوجانبه (تهران - مسکو) نیست و از 
طرف دیگر مقصد ســفر هم مســکو نخواهد بود؛ بلکه یکی از 
شــهرهای روسیه است، به معنای نزدیکی دولت چهاردهم به 

روسیه مشابه با دولت سیزدهم نیست».

آخرین سفیر جمهوری اســلامی ایران در اتحاد جماهیر 
شــوروی، در ادامه ارزیابی خود و ذیل توصیه ای، خطاب به 
مســعود پزشــکیان می گوید «حالا که روس ها نزدیک به دو 
ماه، امضای ســند همکاری دو کشــور را بــه دلیل انتخابات 
ریاســت جمهوری و نگرانــی از روی کارآمــدن گزینه ای که 
می تواند مطلوب کرملین نباشد، به تأخیر انداخته است، آقای 
پزشکیان هم باید امضای این سند را منوط به برگزاری نشستی 
در قالب روابط دوجانبه و حضور رؤسای جمهوری دو کشور 
در پایتخت های ایران و روسیه و ترجیحا در تهران کند» چراکه 
به گفته آخرین ســفیر جمهوری اسلامی ایران در فدراسیون 
روسیه، «اساسا در عرف دیپلماتیک امضای چنین سند مهمی 
باید در پایتخت ها انجام شود». ضمن آنکه مفسر ارشد حوزه 
سیاست خارجی متذکر شد که «شــأن روابط تهران- مسکو 
اجازه نمی دهد که امضای توافق همکاری جامع دو کشور در 

کازان و در حاشیه نشست بریکس باشد».
در تبیین این نکته، ایــزدی تصریح می کند «وقتی امضای 
چنین ســند مهم و راهبردی ای که می تواند همه مناســبات 
سیاســی، دیپلماتیک، اقتصــادی، تجاری، نظامــی، دفاعی، 
امنیتی، فرهنگی و... دو کشــور ایران و روســیه را تعیین کند، 
نباید در حاشیه نشست چندجانبه بریکس و در شهری مانند 
کازان باشــد؛ بلکه امضای ســند باید یا در تهران یا در مسکو 
انجام شود که اصطلاحا به آن سند تهران یا مسکو بگویند». 
هرچنــد ایزدی مجددا تأکید می کنــد «دولت چهاردهم باید 
اولویت خود را به تلاش برای کشاندن پوتین به تهران متمرکز 
کند». به ویژه آنکه تحلیلگر ارشــد مسائل روسیه اذعان دارد 
«تاکنون هیچ کدام از دولت ها موفق نشده اند ولادیمیر پوتین 
را برای مناســبات دوجانبه تهران - مسکو به ایران بکشانند 
و تمام ســفرهای رئیس جمهور روســیه به ایــران در قالب 

مناسبات چند جانبه مانند روند آستانه بوده است».
البته نعمــت االله ایزدی گفته خود را بــه معنای توصیه 
برای سفرنکردن مسعود پزشکیان به کازان روسیه در راستای 
حضور در نشســت اعضای بریکس نمی دانــد و اتفاقا آن را 
به مثابــه فرصتی مغتنم می بیند کــه رئیس جمهوری جدید 
ایــران دیداری با اعضای کلیدی این گروه (بریکس) داشــته 
باشد. البته تحلیلگر ارشد حوزه بین الملل در توصیه دیگری 
برای پزشکیان این پیشنهاد را مطرح می کند «آقای پزشکیان 
در حاشــیه دیدارها با اعضای بریکس ضمن دعوت از سران 
عضو، دعوت از پوتین را برای حضور در ایران ذیل مناســبات 
دوجانبه انجام دهد»؛ چراکه از منظر کارشــناس ارشد حوزه 
اوراســیا، «اجابت کــردن یــا اجابت نکردن پوتیــن از دعوت 
پزشکیان برای حضور در تهران، ذیل مناسبات دوجانبه عیاری 
برای سنجش راهبردی بودن روابط ایران و روسیه است». این 
در حالی اســت که دیپلمات ارشد کشــورمان مجددا یادآور 
می شــود، «پوتین تاکنون ســفری در قالب مناســبات ایران 
و روســیه به تهران نداشــته اســت و در مقابل تمام رؤسای 
جمهور ایران دعوت پوتین برای ســفر به روســیه را در قالب 

مناسبات دوجانبه اجابت کرده اند».
آخرین سفیر جمهوری اســلامی ایران در فدراسیون روسیه 
در پاسخ به این سؤال «شرق» که آیا مسعود پزشکیان بر خلاف 
رؤسای جمهوری قبلی که موفق به کشاندن پوتین به تهران در 
قالب روابط دوجانبه ایران و روســیه نشده اند، می تواند این امر 
را محقق کند، به ذکر این نکته می پردازد «آقای پزشــکیان باید 
بتواند برای اولین بار پوتین را برای مناســبات دوجانبه به ایران 
بکشاند و جا دارد که پوتین هم برای اولین بار و در پاسخ به تمام 
دعوت های رؤسای جمهور ایران که تاکنون اجابت نشده است، 
یــک بار هم که شــده با هدف ارتقای روابط ایران و روســیه به 
تهران سفر کند و این سفر احتمالی پوتین می تواند سنگ محکی 
برای جدیت دولت او در راســتای همکاری با دولت پزشــکیان 

باشد».
 در غیراین صورت ایزدی هشــدار می دهد «آقای پزشکیان 
شــاید نتواند پاســخ گوی حجم بالایــی از انتقــادات و حتی 
اعتراضات درباره روابط یک ســویه و یک جانبه  روسیه با ایران 
باشــد». به موازات آنچه مطرح شــد، تحلیلگر ارشــد حوزه 
بین الملل نکته مهمی را یادآور می شــود کــه «دال بر تلاش 
همه جانبه و راهبردی برای توازن در رابطه با روســیه است» 
که البته از نگاه او «به منزله کم رنگ شــدن مناسبات با مسکو 
نخواهد بود»، بلکه آخرین ســفیر جمهوری اسلامی ایران در 
اتحاد جماهیر شــوروی تأکید دارد «تا جایی که ممکن است، 
باید روابط ایران و روســیه در همه زمینه ها ارتقا پیدا کند، اما 
این ارتقا باید یک ارتقای متوازن و همه جانبه باشد. تا به همان 
اندازه که روســیه از ظرفیت های ایران بهره می برد، تهران هم 
بتواند از فرصت های روابط با مسکو در راستای تحقق و تأمین 

منافع خود استفاده کند».

عدم  همراهی هیئت رئیسه مجلس برای اعلام وصول 
طرح دوفوریتی رفع فیلترینگ حاشیه ساز شد

وتو در بهارستان


